
14
01 

ر | 
ها

 | ب
53

ره 
ما

ش  
   

36

فصلنامه انجمن صنفی شرکت های حمل و نقل ریلی و خدمات وابسته

آقایمهندسعجمیانلطفاًبهعنواننخستین
سؤالازفعالیتواهدافشرکتقطارهایمسافری

جوپاربفرمایید؟
این شرکت با ۲۱ سال سابقه، جزو اولین شرکت های 
بخش خصوصی فعال در حوزه مسافری و خاستگاه اصلی 
آن شهر و استان کرمان است و زیر مجموعه سازمان 

عمران کرمان به شمار می آید.
عنوان  به  سازمان،  این  محترم  مدیران  اصلی  هدف 
ارائه  پایدار،  اشتغال  ایجاد  جوپار،  مجموعه  هلدینگ 
خدمات به هموطنان گرامی به ویژه در منطقه شرق و 
جنوب شرق کشور و نهایتاً راه اندازی کسب و کارهایی 
است که بتوانند ضمن رعایت اصول اقتصادی به خود 
صرف  را  می کنند  حاصل  درآمد  آن چه  و  بوده  متکی 
توسعه و ارتقاء سطح کیفی و کمی خدمات قابل ارائه 

به مشتریان کنند. 

کردید. اشاره مسافر به خدمات ارائه به 
وضعیتجابهجاییمسافردرعیدسالجاریدر

اینشرکتچگونهبود؟
با توجه به حساسیت موجود در ایام نوروز و نگاه خاص 
به حوزه حمل و نقل به ویژه ریلی، شرکت جوپار به لطف 
خدا و همت همکاران توانست در این ایام، از حداکثر 
ظرفیت ناوگان خود بهره برداری لازم را به عمل آورد. 
به طوری که یک سفر خاطره انگیز، به یاد ماندنی و با 
کمترین دغدغه در طول مسیر را برای مسافران فراهم 

ساختیم.
همچنین؛ سعی داریم در ارائه خدمات بین شرکت های 
مسافری ریلی، به جایگاه نخست برسیم. تلاش بنده و 

همکاران عزیزم در راستای کسب این جایگاه، از طریق 
جلب رضایت حداکثری مسافران و تخصیص امتیازات 
نهاد  وسیله  به  مورد سنجش  در شاخص های  مطلوب 
حاکمیتی )راه آهن ج.ا.ا( بوده، به گونه ای که نام جوپار، 
کیفیت عالی خدمات شرکت را در ذهن مخاطب تداعی 

کرده و جایگاه والاتری را برای ما به همراه آورد.

آیادرایامنوروزافزایشقیمتبلیتداشتید؟
آخرین افزایش قیمت بلیت قطارهای مسافری، مربوط به 
سال ۱۳۹۹ و به دلیل شیوع پاندمی کرونا و اجرای شیوه 
نامه های ابلاغی از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، به ویژه فاصله گذاری اجتماعی بود. در آن زمان 
مجوز ۲۵ درصدی افزایش قیمت بلیت داده و سبب شد 

تا ۵۰ درصد ظرفیت قطارها اعمال شود. 

ازمنظرنشریهندایحملونقلریلی،سال1401درحوزهحملونقلمسافر،سالیمتفاوتبهشمارمیآید.ازیکسوی؛شاهدافزایشتعرفهوقیمتبلیت
قطارهاهستیم.وازدیگرسوی؛افزایشنامتعارف57.4درصدیحقوقودستمزدکارگرانوکارکنان،اینشرکتهاراباچالشجدیدیمواجهساختهاستو
عملًاقادرنیستندطعمافزایشدرآمدرابچشند!درهمینخصوص،باآقایمهندسعلیرضاعجمیان،یکیازکارشناسانخبرهحوزهحملونقلریلیمسافری
بهگفتگونشستیمتاباابعادوزوایایاینتغییراتبیشترآشناشویم.ایشاندانشآموختهکارشناسیرشتهمهندسیصنایعوارشدمدیریتفناوریاطلاعات،
با۲۴سالسابقهدرخشاندرصنعتحملونقلریلیبودهوبااقتصادحملونقلمسافری،آشناییکاملدارد.ویحدود6ماهقبل،سکانشرکتقطارهای

مسافربریجوپاررادرمقاممدیرعاملی،دردستگرفتهاست.درادامه،حاصلاینگفتوگویصمیمانهواختصاصیرامیخوانیم:
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 تأخیر در تصمیم گیری 
آفت حمل و نقل ریلی 

مدیر عامل شرکت قطارهای مسافری و باری جوپار؛
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در ادامه و  از آذر ماه ۱۴۰۰،  ظرفیت قابل فروش از ۵۰  
به ۸۰ درصد رسید و شرایط کمی بهتر شد. البته با همان 
قیمت قبلی و بدون هیچ گونه افزایشی و این امر تا کنون 
ادامه دارد. حتی تا زمان انجام این مصاحبه، هنوز مجوز 

افزایش قیمت ابلاغ نشده است. 
آورده این امر برای شرکت ها، ضرر و زیان بود. چرا که  
همزمان با ایام آخر سال و در راستای ارتقای سطح کمی 
و کیفی خدمات و رضایت مأمورین محترم، مجموعه 
تأمین  پاداش،  اقداماتی در خصوص پرداخت عیدی و 
لباس مأمورین و تجهیزات جدید و آماده سازی ناوگان 
می کرد، کمک  پیدا  افزایش  تعرفه ها  اگر  انجام شدکه 

بزرگی به ما می شد .
البته با پی گیری های انجام شده به وسیله انجمن صنفی 
سفرهای  برای  مسافری،  ریلی  حمل ونقل  شرکت های 
خواهیم  درصدی   ۲۵ معادل  قیمت  افزایش  تابستانی 

داشت.

آیابهترنیستمثلجامعهکارگریکهبرای
تعیینحقوقودستمزدسالانهنقشتعیینکننده
دارد،پیشنهادنرخگذاریبلیتقطاربهواسطه
ازتعاملدرراهآهن، انجمنصنفیباشدوپس

مصوبشود؟

این امر مستلزم این است که انجمن صنفی با تشکیل 
راه آهن،  و همچنین  با شرکت های عضو  کارگروه هایی 
حوزه  در  را  خود  جایگاه  و  رنگ تر  پر  را   خود  نقش 
تعرفه گذاری، تثبیت کند. در این خصوص پیشنهادها و 
برنامه اجرائی را طراحی کرده ام که در جلسات آتی به 

شرکت های محترم عضو انجمن ارائه خواهم کرد. 
راه آهن نباید ما و انجمن را در مقابل خود بداند. چرا که 
ما بازوی کمکی راه آهن محسوب می شویم.  در حوزه 
بار هم تعرفه را راه آهن اعلام می کند؛ ولی هر سال یک 

اما در حوزه  افزایش معقولی دارد. 
اساس  بر  جاری  روال  مسافری، 
قانون دسترسی آزاد، ارسال پیشنهاد 
افزایش قیمت توسط شرکت ها به 
دستگاه حاکمیتی- یعنی راه آهن- 
هیأت  تصمیم  از  بعد  آن   ابلاغ  و 
ولی  بود.  راه آهــن  محترم  مدیره 
چند سالی است  علاوه بر راه آهن،  
سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان  و همچنین؛ ستاد 
فرآیند  این  وارد  هم  بازار  تنظیم 
شده و عملا تصمیم گیری در این 
حوزه با تأخیر و کندی فراوان انجام 
می شود که این امر ضربه سنگینی 
به اقتصاد حوزه ریلی مسافری وارد 

کرده است. 

از صحبت جایی در 
دادن بها و ذینفعان مدیریت

بهاینمبحثکردهبودید.منظورشماازمدیریت
ذینفعانچیست؟

همان طور که مستحضرید، مبحث مدیریت ذی نفعان از  
دهه ۱۹۳۰ وارد ادبیات مدیریتی شده است. توجه به 
ذی نفعان به عنوان اصلی ترین مبحث در حوزه کسب و 
کارها و پروژه ها بوده، اما به این مدل در بسیاری از صنایع  
و به ویژه صنعت حمل ونقل ریلی به طور جدی پرداخته 
نشده است. بنا داریم این مفهوم را ابتدا در این شرکت و 

سپس در این صنعت نهادینه کنیم. 
اولین و اصلی ترین ذی نفع ما، مسافر است. تصمیم داریم 

سفری را که با قطارهای شرکت انجام می دهند، برایشان 
یادآور خاطراتی خوش، به یاد ماندنی و جذاب باشد.

ذی نفع دوم که جزو اهم ذی نفعان می باشد، سرمایه های 
انسانی مجموعه هستند که از  متخصصین، کارشناسان 
و مأمورینی است که با قطار اعزام می شوند و ما چه در 
حوزه ستاد و چه در حوزه عملیات، توجه خاصی به این 
زمینه خواهیم داشت. چرا که هر آن چه داریم، ماحصل 
باید  همین  برای  است.  عزیزان  این  زحمات  و  تلاش 
در حوزه جذب نیرو، آموزش، ارتقاء و نگه داشت منابع 

انسانی، برنامه ریزی و اقدام کنیم. 

گفتید؛سرمایهانسانییکی
به باید و ازذینفعانشماست
در باشید. داشته توجه آنها
افزایش به باتوجه حالحاضر
دستمزد، و حقوق چشمگیر
این با شما ذینفعان مدیریت
نیست!؟چه تضاد در افزایش،

برنامهایبرایآنهادارید؟
داشته  توجه  موضوع  این  به  باید 
رشد  صنعت  یک  زمانی  باشیم؛ 
می کند و پایدار می ماند که بتواند 
باشد.  داشته  درستی  اقتصاد 
این  در  اقتصاد  اصلی  مؤلفه های 
حوزه بحث درآمد و هزینه هاست 
که از اهمیت بالایی برخوردار است.

در بخش بار و مسافر درآمدمان یک 
حاکمیت  که  دارد  مشخص  سقف 
که  هزینه هاست  دیگر  بخش  اما  می کند.  اعلام  را  آن 
هیچ گونه سقفی برایش نیست و این تأثیر گرفته از تورم 
در سطح جامعه است. این در حالی که ما هنوز خیلی از 
خریدهایمان را از خارج وارد می کنیم که این امر با تغییر 

قیمت ارز بازار ما را دچار تلاطم می کند.
در حال حاضر با افزایش ۵۷ درصدی دستمزدها روبه رو 
افزایش درآمد  با آن  تناسبی  این دو هیچ  شده ایم که 

ندارد.
تقریباً ۴۰ تا ۴۵ درصد هزینه هایمان، هزینه دستمزد 
افزایش  که  باشیم  واقف  موضوع  این  بر  باید  ما  است. 

انجمن و ما نباید آهن راه
بداند.چرا مقابلخود رادر
راهآهن کمکی بازوی ما که
محسوبمیشویم.درحوزه
بارهمتعرفهراراهآهناعلام
یک سال هر ولی میکند؛
امادر افزایشمعقولیدارد.
جاری روال مسافری، حوزه
دسترسی قانون اساس بر
آزاد،ارسالپیشنهادافزایش
به شرکتها توسط قیمت
یعنی حاکمیتی- دستگاه
راهآهن-وابلاغآنبعداز
تصمیمهیأتمدیرهمحترم

راهآهنبود.
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دستمزد تبعات تورمی را به همراه دارد و این نبود تناسب 
بین درآمد و هزینه، شرایط را در شرکت های مسافری 
به ویژه مسافر به دلیل وجود تعداد زیاد نیروی انسانی با 

مشکل مواجه می کند .
با توجه به هدف اصلی ما که ایجاد اشتغال است تعدیل 
شرایط  امیدواریم  و  ندارد  قرار  ما  کار  دستور  در  نیرو 
اقتصادی به ویژه تورم در آینده امکان ادامه این کسب 

و کار را به ما بدهد. 

سرمایهگذاران شما، ذینفعان از دیگر یکی 
جذب چگونه اقتصادی شرایط این با هستند.

سرمایهمیکنید؟
بخش صنعت  در  هزینه  و  درآمد  توازن  نبود  علت  به 
چه  ندارد.  سرمایه گذار  برای  جذابیتی  بالطبع  ریلی، 
سرمایه گذاری که در این حوزه سرمایه گذاری کرده و 
چه سرمایه گذاری که قصد دارد به این حوزه ورود کند. 
بنابراین؛ باید از طرف دولت حمایت های لازم  به ویژه از 
طریق شبکه بانکی در ارائه تسهیلات مناسب و کم بهره 

به این حوزه  شود. 
در نهایت، با توجه به کنترل کامل دولت به نظام نرخ 
گذاری، حمایت دولتی اجتناب ناپذیر است. چرا که بدون 
اقتصاد  چرخاندن  به  قادر  موجود،  شرایط  در  پشتوانه 

حمل ونقل مسافری نیستیم.

بخش گذاری سرمایه و دولتی گذاری نرخ 
وجود تناقض عبارت دو این بین آیا خصوصی!

ندارد!؟
ما نباید برای نرخ گذاری، محدودیتی داشته باشیم. به 
طوری که قیمت تمام شده را باید محاسبه و در نهایت 
تعیین کنیم. اما این امر شدنی نیست. چراکه در نهایت 
دستگاه حاکمیتی راه آهن،  قیمت بلیت را ابلاغ می کند 
اعمال  وقت  هیچ  ما  پیشنهادی  قیمت  آن،  تبع  به  و 
نمی شود. در کل، نرخ گذاری، تابع نظر حاکمیت و دولت 

است.

یکیدیگرازذینفعانشما،راهآهنج.ا.ااست.
باآنمجموعهچهتعاملاتیدارید؟

مجموعه راه آهن ج.ا.ا به عنوان یکی دیگر از ذی نفعان 
حاکمیتی،  نهاد  به عنوان  و  آمده  شمار  به  ما  کلیدی 
مسؤولیت ارائه زیرساخت، برنامه ریزی و اعزام قطارها و 
نظارت بر فروش بلیت و خدمات ارائه شده به مسافرین را 
دارد. ما قدردان زحمات مجموعه مدیریتی ارشد و تمام 
همکاران سخت کوش راه آهن هستیم و تلاش می کنیم 
با تعاملات مثبت و سازنده با این نهاد وظابف خود را به 

نحو احسن انجام دهیم. انتظارات ما از مجموعه راه آهن 
نیز حفظ و تأمین امنیت حمل و نقل، تأمین کشنده 
)لکوموتیو(، مدیریت شبکه و کاهش تأخیرات قطارها، 
ناوگان، تجهیز  اعزام حداکثری  تخصیص مسیر جهت 
ایستگاه ها به خطوط مجزا به منظور تجهیز و آماده سازی 
فنی و خدماتی قطارها، حفظ و حراست از ناوگان متوقف 
در ایستگاه ها و نهایتاً مساعدت در پرداخت هزینه هایی 
است که شرکت ها را در ادامه این مسیر سخت و دشوار 

گریبانگیر  مشکلاتی  کرده است.  

وحرفپایانی...؟
از دولت محترم و خدمتگزار و تمام فعالینی که در حوزه 
اقتصاد کشور برنامه ریزی می کنند درخواست می کنم  به 
صنعت حمل و نقل ریلی توجه ویژه ای داشته باشند. این 
صنعت  نسبت به دیگر شقوق حمل و نقل، ایمن تر بوده 
همچنین باعث صرفه جویی  در مصرف سوخت می شود 
که در شرایط کنونی می تواند کمک بزرگی به اقتصاد 

کشور کند .
اقتصادی می تواند در  به شرایط  با توجه  صنعت ریلی 
بخش ترانزیت بار نیز به دلیل قرار گرفتن کشور عزیزمان 
در کریدورهای مهم منطقه ای، نقش به سزایی را در ورود 

سرمایه به کشور و ایجاد درآمد پایدار فراهم آورد.


